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Period nakon rata u Bosni i Hercegovini, kada
je u pitanju privreda op}enito, a samim tim i
gra|evinski sektor, obilje`en je transformacijom
kompletnog sistema. Akcent je stavljen na ja~anje
malih i srednjih preduze}a, pri ~emu su, ionako
ratom oslabljeni, „gra|evinski” giganti po~eli da
se postepeno gase. 

Mali je broj onih koji su sa~uvali punu
uposlenost kapaciteta, bar djelomi~no obnovili
tehnologiju i nastavili dalje. Razvijanje privrede
po osnovu sistema malih i srednjih preduze}a
dobra je zamisao, ukoliko se na formu „mala” i
„srednja” preduze}a ne stavi ta~ka. Neophodna je
podr{ka njihovom daljem razvoju i stvaranju
velikih potencijala, osposobljenih da budu
konkurentni na tenderima, kako u zemlji tako i u
inozemstvu. Ovakav sistem razvijanja privrede
morala je pratiti i kvalitetnija zakonska regulativa,
koja bi sprije~ila nelojalnu konkurenciju na ten-
derima i ra{trkanost gra|evinara na ionako malom
bh. tr`i{tu. 

Danas je u Federaciji BiH 1.900 privrednih
dru{tava registriranih sa osnovnom djelatno{}u
gra|evinarstva. O broju nezaposlenih ili trendu
otpu{tanja radnika ne mo`emo precizno govoriti,
jer siva ekonomija ne dozvoljava pra}enje ovih
parametara u privredi. Reklo bi se da nam se
ovakav sistem razvoja poduzetni{tva i nije ba{

pokazao u~inkovit. Posljednjom uredbom o
gra|enju u FBiH propisano je da gra|evinsko
dru{tvo, da bi dobilo licencu, mora imati {est
diplomiranih in`injera, sa pet godina iskustva i
polo`enim stru~nim ispitom, za objekte od
zna~aja za FBiH. Postavlja se pitanje: Koliko, od
ukupno 1.900 registriranih gra|evinskih dru{tava,
mo`e zadovoljiti ovaj uvjet?

Da li je ovo prijelaz na razvijanje sasvim
novog sistema tr`i{ta u gra|evinarstvu?

Jedno je sigurno - gra|evinari se moraju
„okrupnjavati” i prilagoditi se novim propisima,
kako bi sa~uvali vlastitu egzistenciju. Neophodan
je jedan sasvim druga~iji oblik organizovanja, u
odnosu na dosada{nju samoinicijativnu i indivi-
dualnu organizaciju, koju je obilje`ila sna`na dis-
perzija na tr`i{tu. 

Integraciju i zajedni{tvo u ovom sektoru
privrede, kroz formu zajedni~kog formiranja
novog privrednog dru{tva, inicirala je „BAG
Grupacija” (Grupacija preduze}a koja po osnovu
deta{mana izvode radove u SR Njema~koj).
Ovakva poslovna inicijativa je nai{la na sna`nu
podr{ku privrednika / ~lanica Grupacije, koji su u
ovoj ideji prepoznali interes ja~anja vlastitog
poduzetni{tva i prevazila`enja lo{ih okolnosti na
tr`i{tu, izazvanih ekonomskom krizom.

Privredno dru{tvo koje nosi naziv „BH
INGCO” d.o.o. Sarajevo imalo je svoju
Konstituiraju}u skup{tinu 6. juna, u hotelu
„Grand” Sarajevo. Na Skup{tini, uz prisustvo
notara \emaludina Mutap~i}a, ugovor o osniva-
nju dru{tva potpisalo je 26 privrednih dru{tava,
koja zajedni~ki mogu ponuditi kompletnu real-
izaciju ugovora u gra|evinarstvu. Ovo je prvi put
u BiH da se na jednom projektu okupilo 26
dru{tava, koja su u pro{loj godini imala zajed-
ni~ku realizaciju poslovanja oko 300 miliona KM.
Ukupan osniva~ki ulog privrednog dru{tva „BH
INGCO” je 176.000 KM, {to }e omogu}iti kvalite-
tan po~etak rada. Osniva~i su privredna dru{tva,
koja ve} dugi niz godina posluju na doma}em i
inozemnom tr`i{tu, a koja obavljaju razli~ite pod-
djelatnosti u gra|evinarstvu: grube gra|evinske
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”BH INGCO” d.o.o. Sarajevo

Konstituiraju}a skup{tina
privrednog dru{tva 



radove, elektro- i vodo-instalacije, zanatske
radove, hidroizolaterske radove, termi~ku izo-
laciju, rigips radove, monta`u liftova, zavariva~ke
radove, centralno grijanje... S obzirom na poten-
cijal i mogu}nosti koje nudi kada je u pitanju
izvo|enje radova, prioritet ovog dru{tva su upravo
veliki projekti, na kojima ova dru{tva - osniva~i
samostalno ne mogu aplicirati niti zadovoljiti
uvjete tendera. Pored in`injeringa, u svom opisu
osnovne djelatnosti „BH INGCO” ima i obavlja-
nje konsalting i administrativno-tehni~kih usluga
za privredna dru{tva koja izvode radove na
doma}em i inotr`i{tu, a koja su u dosada{njem
periodu usluge ove vrste pla}ala uglavnom stran-
im kompanijama ili upo{ljavala osobe za ovaj dio
poslova. U ovom slu~aju, sredstva se vra}aju u
BiH, a interes osniva~a, kroz ovaj organizacioni
oblik, je objedinjen. 

Za predsjednika Skup{tine dru{tva imenovan
je [ahim Zuki}, ispred privrednog dru{tva „Umel”
iz Tuzle.

Logo „BH INGCO” dru{tva ozna~en je plavo-
`utom kombinacijom boja, {to simbolizira sam
predznak i govori da je rije~ o ~isto bh. kapitalu.
Na prigodnoj sve~anosti osniva~ima su se obratili
i Avdo Rapa, potpredsjednik Privredne komore
FBiH, koji je podr`ao ovaj vid udru`ivanja
privrednika, direktor Branimir Jazbec, te prokuristi
Dru{tva [ekib Husremovi} i D`enana Avdi},
ohrabruju}i ovu poslovnu inicijativu s nadom da
}e nai}i na razumijevanje i podr{ku i kod
nadle`nih institucija u BiH i potencijalnih investi-
tora.

D`enana  Avdi}
dj.avdic@kfbih.com
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Besplatan primjerak

Zajedni~ki nastup na inotr`i{tu

Proizvo|a~i gra|evinske stolarije u FBiH odlu~ili su da
udru`e snage u cilju boljeg nastupa na doma}em i svjetskom
tr`i{tu. Na osnovu inicijative nekih od proizvo|a~a iz
pomenute bran{e, a u koordinaciji Privredne / Gospodarske
komore FBiH, krajem marta je odr`an sastanak radi formiran-
ja konzorcija i zajedni~kog nastupa na ino i doma}em tr`i{tu.
Dosad je interes iskazalo oko 20 kompanija ove djelatnosti, a
ostavlja se mogu}nost i drugima da se prijave.

Imaju}i na umu jedinstven interes za suradnju i partnerst-
vo u okviru ovog projekta, formiranje konzorcija je izraz
spremnosti na{ih kompanija da se zajedni~ki pojave na
velikim gradili{tima u svijetu. Istaknut je primjer dobrog orga-
niziranja konzorcija gra|evinarstva.

Proizvodnja gra|evinske stolarije od drveta, PVC i alu-
minijske stolarije bitna je djelatnost koja prati gra|evinarstvo
i ima velike izvozne mogu}nosti. Na sastanku je re~eno da }e
ovaj konzorcij obuhvatiti proizvo|a~e i iz cijele BiH.

S obzirom da se otvaraju vrata velikim gradili{tima u
Sjevernoj Africi, Bliskom Istoku, Iranu, EU i zemljama
okru`enja, bit }e pove}ana mogu}nost dobijanja poslova i
apliciranja na javne tendere u tim zemljama.

Ina~e, u 2008. izvoz je iznosio  oko 30 miliona KM
drvene, te 47 miliona PVC stolarije. Istovremeno, uvoz je
iznosio oko 16 miliona KM drvene i oko 35 miliona PVC sto-
larije.

Sli~na su kretanja i u prva tri mjeseca ove godine - izvoz
je iznosio 5,5 miliona KM drvene stolarije, a za PVC oko
sedam miliona KM; a uvoz 1,2 miliona KM drvene i oko 3,5
miliona KM PVC stolarije.

Potpisivanjem sporazuma o konzorciju, proizvo|a~i
gra|evinske stolarije u FBiH se nadaju jo{ boljim poslovnim
rezultatima i upe~atljivijim brojkama. 

[emsa Alimanovi}

Konzorcij  proizvo|a~a  gra|evinske  stolarije  FBiH
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Od 2001. godine na nivou privrednih komora
zemalja nastalih disolucijom biv{e SFRJ tradi-
cionalno se organiziraju susreti predsjednika
privrednih komora. Oni su doprinijeli unapr-
je|enju odnosa i predstavljaju pravo mjesto
za razgovor o problemima u vezi sa ekonom-
skim razvojem zemalja regiona.

Ove godine je uloga doma}ina tradicionalnom
susretu predsjednika privrednih komora biv{ih ju-
goslovenskih republika pripala Privrednoj komori
Srbije. Sastanak je organiziran u sjedi{tu Komore
Srbije u Beogradu, a tema su bile aktivnosti pri-
vrednih komora u prevazila`enju negativnih
efekata svjetske ekonomske krize na poslovanje
privrede.

Nakon rasprave, potpisana je zajedni~ka izja-
va, koja u integralnom tekstu glasi:

1. Susreti predsjednika privrednih komora, koji
se u kontinuitetu odr`avaju od 2001. godine,
doprinose unapre|enju regionalne saradnje i
predstavljaju pravo mjesto za razgovor o prob-
lemima u vezi sa ekonomskim razvojem zemalja
regiona. 

2. Svjetska ekonomska kriza uveliko se osje}a
i u zemljama regiona. Pad privredne aktivnosti,

uzrokovan globalnom recesijom, dovodi do
smanjenja spoljnotrgovinske razmjene, kako na
globalnom nivou, tako i u Evropi i regionu. U
2009. se o~ekuje smanjenje trgovinske razmjene,
imaju}i u vidu pad tra`nje u svim zemljama
regiona, kao i ote`ano finansiranje uvoza i pad
privredne aktivnosti.

3. Jedan od na~ina borbe protiv krize mo`e i
treba da bude ve}a i kvalitetnija me|usobna
privredna saradnja u regionu, odnosno razvoj
regionalne ekonomije. 

4. O~ekuje se da u nastaloj situaciji na
poslovnu klimu regiona pozitivno d?eluje primje-
na CEFTA sporazuma, koji je od novembra 2007.
godine zami?enio i unapri?edio ranije potpisane
bilateralne ugovore i doveo do intenziviranja
robne razmjene. 

5. Trgovina u regionu optere}ena je brojnim
preprekama koje predstavljaju smetnju slobodnoj
trgovini i ote`avaju stvaranje zone slobodne
trgovine u skladu sa CEFTA sporazumom. 

6. Me|usobno nepriznavanje certifikata o
kvalitetu (sanitarni, fitosanitarni, veterinarski i cer-
tifikati za industrijske proizvode koji podlije`u
primjeni nacionalnih propisa) predstavlja ozbiljan
problem za privredu i trgovinsku razmjenu. 

7. Privredne komore regiona su saglasne da
prioritetno treba rje{avati probleme me|usobnog
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Tradicionalni susreti

Sastanak predsjednika privrednih
komora biv{ih jugoslovenskih

republika i CEFTA zemalja



nepriznavanja certifikata o kvalitetu za poljo-
privredne proizvode sklapanjem odgovaraju}ih
sporazuma u saradnji sa CEFTA Sekretarijatom. 

8. Privredne komore podsti~u sektorsko
povezivanje i stvaranje regionalnih sektorskih aso-
cijacija, u cilju ve}eg kori{}enja i primjene dijag-
onalne kumulacije porijekla robe, regionalno
povezivanje klastera, kao i regionalnu saradnju u
oblasti za{tite `ivotne sredine. 

9. Potrebna je dosljedna, potpuna i efikasna
primjene CEFTA sporazuma. Bescarinska trgovina
i ujedna~avanje uslova poslovanja, u skladu sa
pravilima STO i standardima EU, doprinijet }e
pove}anju proizvodnje i zaposlenosti, {irem asor-
timanu roba, ve}oj konkurentnosti i zna~ajnijem
prilivu investicija u region.

10. Podr`ava se prijedlog Privredne komore
Srbije da se razmotri mogu}nost za uklju~enje
Republike Srbije u dijagonalnu kumulaciju pori-
jekla ugra|enih materijala sa porijeklom iz EU. To
bi omogu}ilo Srbiji da robu sa tako kumuliranim
porijeklom sa EU izvozi u okviru teritorija zemal-
ja CEFTA. Navedenu incijativu uputila je Uprava
carine Srbije nadle`nim carinskim organima
regiona.

Privredne komore regiona }e napraviti pose-
ban program u vezi sa potrebom ve}eg kori{}enja
dijagonalne kumulacije porijekla. 

11. Upravo usvojen Zakon o za{titi doma}e
proizvodnje u Parlamentu BiH, kojim se uvode
pune carine na uvoz odre|enih poljoprivrednih
proizvoda iz Srbije i Hrvatske, nije u duhu CEFTA
sporazuma. Ovakve i sli~ne probleme treba pre-
vashodno rje{avati na bilateralnoj osnovi, u
skladu sa odgovaraju}om procedurom koja je
predvi|ena Sporazumom.

12.  Privredne komore regiona treba da nas-
tave i intenziviraju saradnju u okviru Foruma
privrednih komora. Razli~ita dinamika harmo-
nizacije propisa u pojedinim zemljama ne treba

da uti~e na kvalitet me|usobne regionalne
trgovine. 

13. U cilju razvoja regionalne ekonomije,
privredne komore aktivnost treba da usmjere na
definisanje i realizaciju zajedni~kih projekata i
nastupa na tre}im tr`i{tima.

14. Aktivnosti privrednih komora i dalje treba
da budu usmjerene na pokretanju inicijativa za
dono{enje zakona iz oblasti privrede prema
izvr{noj i zakonodavnoj vlasti, ~ime se uti~e na
poslovnu klimu i doprinosi unapre|enju privred-
no-sistemskog ambijenta.

15. Privredne komore treba da nastave da pod-
sti~u razmjenu poslovnih informacija, kontakte
izme|u poslovnih partnera, organizuju susrete
privrednih delegacija, sajmove i izlo`be, kao i
druge manifestacije u zemljama regiona. 

16. Privredne komore maksimalno }e doprini-
jeti razvoju ekonomske saradnje i trgovine i
stvaranju jedinstvenog trgovinskog prostora u
ovom dijelu Evrope. U tom procesu, privredne
komore o~ekuju da budu va`an partner vladama,
EU, Savjetu za regionalnu saradnju, kao i svim
drugim subjektima koji podr`avaju i u~estvuju u
izgradnji i uspostavljanju zone slobodne trgovine
u regionu.

17. Tradicionalna upu}enost na{ih zemalja na
saradnju, kao i primjena CEFTA sporazuma pred-
stavljaju osnovu za pove}anje robne razmjene i
uspostavljanje vi{ih oblika me|usobne privredne
saradnje.

Sve komore iz regiona }e sa tekstom navedene
izjave upoznati svoje vlade.

Zajedni~ku izjavu prihvatile su i potpisale:
Privredna komora Albanije, Spoljnotrgovinska /
Vanjskotrgovinska komora BiH, Privredna komora
Crne Gore, Hrvatska gospodarska komora, Privre-
dna komora Moldavije, Stopanska komora Make-
donije, Privredna komora Srbije, Gospodarska
zbornica Slovenije.
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Bh. poduze}a izlaga~i koji su se predstavili ove
godine na sajmu su: Energoinvest d.d. Sarajevo,
Mandeks [iroki Brijeg, Scame [iroki Brijeg, TT Kabeli
[iroki Brijeg, Jafa-Jasa 4 Srebrenik, Nova Forma
[amac, Feniks Travnik, Lasta - Zve~evo ^apljina,
Kontinental Kiseljak i ^elik Kre{evo.

Ova sajamska manifestacija ina~e je najve}i
privredni doga|aj na Kosovu, koji se odr`ava na
3.000 kvardatnih metara zatvorenog izlo`benog
prostora. Na sajmu su se predstavila i poduze}a iz
Albanije, Hrvatske, Srbije, Crne Gore, Makedonije
(kolektivni nastup), Gr~ke, Italije, Austrije,
Njema~ke, Velike Britanije i dr. Na sajmu je u~estvo-
valo oko 100 izlaga~a od ~ega 40 % stranih i 60 %
proizvo|a~a sa Kosova.

S obzirom na to da Kosovo jo{ uvijek nema razvi-
jene velike proizvodne kapacitete, bh. proizvo|a~i
imaju veliku mogu}nost plasmana svojih proizvoda
u ovoj zemlji. Navedeno se moglo vidjeti i na terenu
- postojao je zaista veliki interes kosovskih privredni-
ka za bh. kompanije i njihove proizvode. Potra`nja
je za proizvodima metalske, elektro, prehrambene,
drvne i drugih industrija. Svoja predstavni{tva na

Kosovu imaju: @ica Sarajevo, Violeta Tomislavgrad,
Lijanovi}i [iroki Brijeg, Meggle Biha}, Bimal Br~ko,
Rafinerija ulja Modri~a, Nova forma [amac, Dallas
Sarajevo, Energoinvest Sarajevo, FDS Sarajevo,
Bosnalijek Sarajevo, Fis Vitez, Vispak Visoko, Feniks
Travnik, Elektrokontakt Sarajevo, Mandeks [iroki
Brijeg, TT Kabeli [iroki Brijeg.

Kompanija Mandeks je dogovorila isporuke
novih koli~ina svojih proizvoda, TT Kabeli su
prona{li kupce za svoje proizvode, a Energoinvestovi
stru~njaci tamo ve} rade na osnovu ranije ugovo-
renih poslova. 

Razgovori su, izme|u ostalih, vo|eni sa pred-
stavnicima Elektroprivrede Kosova, Termoelektrane,
velikih gra|evinskih kompanija, sa trgovcima na
veliko, te predstavnicima rudnika Trep~a, kamenolo-
ma i dr. 

Tome je, u velikoj mjeri, pridonijelo i gostovanje
bh. privredne delegacije na Javnom servisu Kosova,
kojom prilikom su izlaga~i imali priliku predstaviti
svoje kompanije, proizvode, kao i poslovne namjere
na tr`i{tu Kosova. 

Kao veliki problem suradnji privrede BiH i
Kosova prepoznate su vize za poslovne ljude
Kosova, kojima za dolazak u BiH treba garantno
pismo i odlazak u ambasadu BiH u Skopje po vizu.

Iako ukupni obim razmjene nije velik, BiH ost-
varuje suficit. U razgovoru sa Besimom Beqajem,
predsjednikom Privredne komore Kosova, i njegov-
im suradnicima re~eno je da BiH ima veliku {ansu da
njene kompanije znatnije u~estvuju u razvoju i
izgradnji Kosova. Privredne komore nisu zadovoljne
obimom robne razmjene i prijedlog je da treba tra`iti
vi{e oblike saradnje (zajedni~ka ulaganja, koop-
eracija i nastup na tre}im tr`i{tima) kao i to da se
proslijede opravdani zahtjevi kompanija nadle`nim
institucijama BiH - o problemima u priznavanju
dokumenata koji prate isporuku robe, te pomenutom
viznom re`imu za gra|ane Kosova. Imaju}i u vidu
sve pogodnosti ovog tr`i{ta: njegovu blizinu, veliku
potra`nju za svim vrstama robama, uspostavljene
veze, potpisnica CEFTA sporazuma, konkuretnu
cijenu na{ih roba na spomenutom tr`i{tu, vrlo je
va`no omogu}iti i pomo}i na{im kompanijama da
pove}aju svoje prisustvo na Kosovu, da ~e{}e
u~estvuju na tenderima i dr. 

[emsa Alimanovi}
s.alimanovic@kfbih.com
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Op}i me|unarodni sajam Pri{tina 2009.

Bh. {tand najposje}eniji
Shodno iskazanom interesu bosanskohercegova~kih po-
duze}a za suradnju sa Kosovom, s privrednim subjektima
iz BiH na Op}em me|unarodnom sajmu Pri{tina 2009. (od
2. do 5. juna) i ove je godine u~estvovala Privredna /
Gospodarska komora Federacije BiH u okviru dogovorenih
aktivnosti nosilaca zajedni~kih poslova po projektima komo-
ra u BiH



U fabrici pumpi i pre~ista~a Pobjeda – Te{anj,
sredinom juna, odr`ana je rasprava o razvoju
metalske i elektroindustrije u sljede}ih pet
godina

Sastanku posve}nom ovoj va`noj razvojnoj temi
u BiH prisustvovali su ~lanovi ekspertnog tima - direk-
tori uglednih kompanija, predstavnici Federalnog
ministarstava energije, rudarstva i industrije i Saveza
sindikata metalaca BiH, te potpredsjednik P/GKFBiH
i predsjednici kantonalnih privrednih komora, kao i
predstavnici sredstava javnog informisanja, a moder-
ator je bio Ramo Bu|evac, predsjednik OUMEI. 

Cilj rasprave je bio definisanje prvog materijala
(draft 1), koji tretira problematiku razvoja metalskog i
elektrosektora u FBiH. Naime, Privredna / Gospo-
darska komora FBiH je preduzela aktivnosti da, u
suradnji sa Federalnim ministarstvom energije,
rudarstva i industrije, aktuelizira i inovira dokument
„Strate{ki pravci razvoja MEI”, kao projekciju za peri-
od 2009-2014. godina. Na bazi informacija, priku-
pljenih od ~lanova ekspertnog tima i drugih izvora,
sa~injen je zbirni materijal – draft 1, kao inicijalni
materijal, u kojem je poku{ano:   

- Analizirati dokument za period 2003-2008. god-
ina u smislu utvr|ivanja stepena ostvarenosti
starte{kih pravaca u metalskom i elektrosektoru FBiH; 

- Dati analiti~ku ocjenu uzroka neostvarenja
nekih ciljeva predvi|enih razvojnom strategijom;

- Komentirati postoje}i dokument, sa osvrtom na
sada{nje stanje u sektoru MEI; 

- Komentirati postavljenu razvojnu strukturu za

protekli period;
- Dati osvrt na mogu}u projekciju razvoja ili proc-

jenu razvojnih ciljeva do 2014. godine, u skladu sa
realnim pokazateljima privrednih resursa, kao i o~eki-
vanom trendu u nazna~enom budu}em periodu.

- Koordinacioni tim cijeni da ovaj dokument ne
treba nuditi razvojne ciljeve u kvantificiranim
pokazateljima, zbog:

- Postoje}e recesije i poreme}aja poslovnih relaci-
ja;

- Kratkog roka i minimalnih finansijskih sredstva
za izradu dokumenta;

- Istovremenog postojanja vi{e dokumenata koja
tretiraju, na izvjestan na~in, ovu oblast, a koji bi tre-
bali biti u sinergiji.

Uvodni~ar je prezentirao materijal, koji je i podi-
jeljen u~esnicima, a predo~io je i alternativu za naziv
dokumenta:

- „Prijedlog pravaca razvoja Sektora metalske i
elektroindustrije kao prilog razvojnoj strategiji FBiH i
BiH”

- ”Prilog strategiji razvoja FBiH i BiH kroz prijed-
log razvoja industrijskog sektora” 

To je i prihva}eno kao kvalitetnije rje{enje u
odnosu na ”strate{ke pravce razvoja” u prvobitnom
nazivu.

U raspravi, koja je bila izuzetno kvalitetna i trajala
du`e od tri sata, u~estvovali su svi prisutni. Sastanak
je ocijenjen uspje{nim, a naredne aktivnosti bi trebale
dovesti do finalnog materijala, koji bi trebao imati
svoju upotrebnu vrijednost.

Nafija [ehi}-Mu{i}
n.sehic@kfbih.com
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Javno-privatno partnerstvo se opet javlja u 16.
i 17 vijeku, a posebno u 19. vijeku u oblasti
javnih radova, npr. gradnje `eljeznice, ali i
pru`anja komunalnih usluga.

Novija primjena ovog modela zabilje`ena je
ve} po~etkom osamdesetih godina pro{log vijeka
u Velikoj Britaniji, kada su davane koncesije za
gradnju i kori{tenje infrastrukturnih objekata.
Nakon 1990. godine, mnoge zemlje Evropske
unije su prihvatile JPP kao model podsticaja
privrede, te br`eg razvoja infrastrukture i javnih
usluga. Francuska je bila prva zemlja EU koja je
primjenila ta iskustva, a zatim su je slijedile i
druge zemlje.

Danas se koristi u svim podru~jima u kojima
se pru`aju javne usluge, izvode javni radovi ili
koristi javno dobro, dakle slijedi svoju prvobitnu
namjenu.

S obzirom na veliki zna~aj javno-privatnog
partnerstva, EU je donijela ~etiri direktive kojima
se reguli{e ta oblast i to tzv. tri klasi~ne direktive
Works Directive (93/27/EEC), Supplies Directive
(93/36/EEC), Services Directive (92/50/EEC), te
Utilities Directive (93/38/EEC), a 2003. godine je
donijela Smjernice za uspje{na JPP, a 2004.
Zelenu knjigu o javno-privatnim partnerstvima.

Javno-privatno partnerstvo mo`e se opisati
kao kooperacija izme|u javnog i privatnog sekto-
ra na podru~ju planiranja, proizvodnje, pru`anja,
finansiranja, poslovanja ili naplate javnih poslo-
va. Javni sektor se tom prilikom javlja kao proiz-
vo|a~ i ponu|a~ takve saradnje – kao partner
koji ugovorno defini{e vrste i obim poslova ili
usluga koje namjerava prenijeti na privatni sektor
i koji obavljanje javnih poslova nudi privatnom

sektoru. Privatni sektor je partner koji tra`i takvu
saradnju, ukoliko mo`e ostvariti poslovni interes
(profit), i koji je du`an kvalitetno izvr{avati ugo-
vorno dobivene i definisane poslove.

Finansiranje modelima javno-privatnog part-
nerstva naj~e{}e se koristi u infrastrukturi (npr.
ceste, aerodromi, vodovodi, javni prijevoz i sl.) i
u izgradnji objekata koji zadovoljavaju javne
potrebe (npr. obrazovne ustanove, zatvori, sport-
ski objekti, vojni objekti i dr.).

Pravni okvir JPP projekata mo`e biti veoma
razli~it. S obzirom da terminologija i naziv mo-
dela nisu jednoobrazno definisani, u praksi se
pojavljuju razli~iti termini i nazivi. Najpoznatiji
ugovorni oblici JPP-a su tzv. ”BOT” (Build,
Operate, Transfer) i ”PFI” (Private Finance
Initiative), prema kojima privatno pravno lice
svojim sredstvima gradi, odr`ava i upravlja nekim
projektom, a na kraju ga vra}a javnoj vlasti, te
”koncesija”, prema kojem privatni partner obavl-
ja na javnom zemlji{tu gra|enje i upravlja
gra|evinom od javnog zna~aja, a za {to mu je
potrebno dobiti koncesiju, odnosno odobrenje
od organa javne vlasti. 

Bez obzira na to koji model ugovornog
odnosa se u konkretnom slu~aju prihvati, ugov-
orom o JPP se ure|uje poslovni odnos izme|u
javnog i privatnog partnera, kojim se ostvaruje
neka javna svrha.

Ugovor o javno-privatnom partnerstvu je
slo`en pravni posao, koji u sebi, u zavisnosti od
prirode projekta, mo`e sadr`avati nekoliko
osnovnih ugovora (npr. o zakupu, o prodaji, o
zasnivanju prava slu`nosti ili prava gra|enja, o
davanju koncesije, o gra|enju, o djelu i dr.), koji
se temelje na posebnim propisima. 

Ugovor o JPP treba, pored ostalog, da sadr`i
odredbe kojima se reguli{e svrha i predmet ugov-
ora, identifikacija rizika i podjela rizika izme|u
javnog i privatnog partnera, posljedice
neizvr{enja ugovornih obveza ugovornih strana,
obveze javnog partnera, minimalne standarde
koji }e se primijeniti pri projektovanju, na~in i
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Prednacrt zakona o javno-privatnom partnerstvu 

Federacija BiH u korak 
s vremenom

Javno-privatno partnerstvo je model ulaganja privatnog
novca za stvaranje nekog javnog dobra ili pru`anje javne
usluge. Javno-privatno partnerstvo (JPP) je kao model
poznato jo{ iz vremena Rimskog carstva kada su mnogi
javni radovi, kao {to su gradnja tr`nica i javnih kupali{ta,
izvo|eni davanjem koncesija privatnom partneru.



uslove pla}anja, potpunu transparentnost i
obavezu javnog partnera da objavi podatke koji
se odnose na vo|enje javno-partnerskih projeka-
ta, pravo javnog partnera da nadzire provo|enje
projekta kojeg izvodi privatni partner, vrijeme na
koje je ugovor sklopljen, te uslove za
produ`avanje ili skra}ivanje roka ugovora, defi-
nisanje vlasni{tva po prestanku ugovora, pravo
javnog partnera da raskine ugovor po diskre-
cionom pravu i iznos naknade privatnom part-
neru u takvom slu~aju, postupak i na~in rje{avan-
ja sporova proisteklih iz ugovora, pravo privatnog
partnera da raspola`e svojim potra`ivanjima koja
ima prema javnom partneru i krajnjem korisniku,
pravo privatnog partnera da na tre}u osobu pre-
nese svoje obveze koje ima prema javnom part-
neru

Iz navedenog se mo`e zaklju~uti da je ugo-
vor o JPP, kao slo`en pravni posao, po svojoj
pravnoj prirodi neposredno povezan s gra-
|anskim pravom, trgova~kim pravom, upravnim
pravom i finansijskim pravom. Ako ugovor o

javno-privatnom partnerstvu isklju~uje bilo
gra|ansko-pravne, trgova~ko-pravne, upravno-
pravne ili finansijsko-pravne aspekte, takvi ugov-
ori }e biti nevaljani, jer se ne}e mo}i posti}i sama
svrha javno-privatnog partnerstva, a to je
obostrana korist, tj. korist i javnog i privatnog
partnera.

Stru~njaci ka`u da se javno-privatno partner-
stvo koristi  

- kada projekt zahtijeva stru~nost ili finansi-
jske resurse kojima javna uprava ne raspola`e;

- jer }e  privatni partner pove}ati kvalitetu
usluge;

- jer }e privatni partner br`e provesti projekt;
- kada postoji podr{ka krajnjih korisnika;
- kada postoji tr`i{na konkurencija u privat-

nom sektoru;
- kada ne postoje zakonske prepreke za

uklju~ivanje privatnog partnera;
- jer projekt predstavlja mogu}nost za

ekonomski razvoj lokalnog podru~ja;
- jer projekt pru`a mogu}nost za inovativna

rje{enja. 
Dakle, uslovi JPP defini{u se ugovorom

izme|u jedinice lokalne samouprave i privatnog
partnera. Za primjenu ugovornih oblika javno-
privatnog partnerstva dr`ava kreira smjernice.

A kada je rije~ o smjernicama i o primjeni
ovog modela u Federaciji BiH, u toku je postupak
utvr|ivanja prijedloga zakona o javno-privatnom
partnerstvu.

Tim povodom, Federalno ministarstvo
prometa i komunikacija je, u saradnji s
Privrednom / Gospodarskom komorom FBiH, 12.
juna u Sarajevu organiziralo prvu javnu raspravu
o Prednacrtu zakona o javno-privatnom partner-
stvu, koji je utvrdila Federalna vlada. 

Pored predstavnika ministarstva Vlade
Federacije BiH, ovom sastanku je prisustvovao i
veliki broj predstavnika me|unarodnih institucija
u BiH.

Cilj dono{enja ovog zakona je da se u FBiH
stvori nediskriminiraju}i, transparentan i jasan
pravni okvir za ulaganje privatnog kapitala u one
oblasti u kojima gra|ani FBiH mogu na {to bolji
na~in zadovoljavati svoje javne potrebe, odnos-
no da se utvrde uvjeti pod kojima }e doma}e i
inozemne pravne osobe realizirati projekte u
saradnji sa javnim sektorom.

Ovaj zakon je dio odgovora FBiH na izazove
ekonomske krize, a omogu}ava da se na osnovu
neiskori{tenih velikih javnih resursa, privla-
~enjem privatnih doma}ih i stranih investitora,
podstakne rast na{e ekonomije i dotok svje`eg
novca za ukupni razvoj i zadovoljavanje javnih
potreba.

Amela Ke~o
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Odabrati reprezentativ za predstavljanje u
ovom gradu je zaista vrlo zahtjevan zadatak. No,
uva`avaju}i vjekovni simbol Sarajeva kao
raskrsnicu izme|u Istoka i Zapada, te zna~aj put-
nih komunikacija me|u ljudima, odabrali smo
izuzetno uspje{nu i svima vrlo blisku kompaniju,
iz koje nam  svakodnevno poru~uju: ”Putujte s
osmijehom”.

U posjeti smo Centrotrans Eurolines d.o.o.
Sarajevo, a na{ sagovornik je mr. sc. ^engi}
Safudin, izvr{ni direktor ove kompanije.
Niz godina rada u ovoj kompaniji je iza Vas?

- Ta~no. Moj cjelokupni radni vijek, od skoro
30 godina, posve}en je u  Centrotransu. U ovoj
kompaniji po~eo sam kao pripravnik, pro{ao kroz
sve segmente rukovo|enja, da bih u zadnjih {est
godina obavljao funkciju izvr{nog direktora
Centrotrans Eurolinesa.
Nesumnjivo je da se radi o izuzetno uspje{noj kompaniji,
koja je godinama u dru{tvu najboljih, te s pravom nosi epitet
najuspje{nije u djelatnosti cestovnog prijevoza putnika u
Bosni i Hercegovini. S obzirom da ste ~lan top-
menad`menta, odnosno Uprave dru{tva, predstavite nam
”li~nu kartu” Centrotrans Eurolines?

- Po~etak rada na{e kompanije ve`e se za
1948. godinu, kada se formira dr`avno preduze}e
Autoprijevoz, koje se bavilo linijskom prijevozom
putnika. Me|utim, pod imenom Centrotrans na{a
kompanija posluje od 1963. godine, kada je do{lo

do spajanja tri preduze}a - Drvotransport,
Autocentar i Udarnik i formiranja centralnog
transportnog sistema, odnosno firme Centrotrans
Sarajevo. Sa ponosom isti~emo da smo pro{le
godine obilje`ili dva jubileja i to: 60 godina pos-
tojanja i 45 godina rada firme pod imenom
Centrotrans Sarajevo.

Centrotrans Eurolines je u toku svog dugogo-
di{njeg postojanja organizaciono djelovao na
razli~ite na~ine. Na{a kompanija je, u sklopu
poslovnog sistema Centrotrans, funkcionirala kao
Pogon za prijevoz putnika, da bi nakon dono{enja
Zakona o udru`enom radu djelovala kao OOUR,
a nakon kratkog periodu i kao Radna organizacija
”Centrotrans Prevoz putnika”. Ovaj organizacioni
oblik zadr`an je sve do zavr{etka rata u BiH, kada
firma mijenja naziv u Centrotrans bus, a od 2002.
godine posluje pod imenom Centrotrans Eurolines
Sarajevo.

Posluju}i na doma}em i me|unarodnom
tr`i{tu prijevoznih usluga, od svog osnivanja
izlo`eni smo tr`i{noj konkurenciji. Sva politi~ka
de{avanja odra`avala su se i na poslovanje ove
kompanije. Najte`i period je svakako onaj ratni, u
kojem je na{a kompanija ostala bez 50 vrijednih
radnika, a 176 uposlenika je bilo ranjeno.
Materijalna {teta prouzrokovana ratnim razaranji-
ma iznosi vi{e od 54 miliona maraka. Skoro kom-
pletan vozni park, koji je na po~etku rata brojao
vi{e od 360 autobusa, uni{ten je ili otu|en.

Me|utim, i pored ogromnih gubitaka, pre-
vashodno zahvaljuju}i menad`mentu i radnicima,
Centrotrans Eurolines je uspio da se iz pepela
digne, obnovi vozni park, te radioni~ki i kancala-
rijski prostor i ponovo postane lider u BiH, ali i
va`an ~inilac u razvoju cestovnog prijevoza na
prostoru jugoisto~ne Evrope, pa i {ire.

Danas Centrotrans Eurolines, u mati~noj firmi,
zapo{ljava vi{e od 530 radnika, raspola`e sa vi{e
od 160 autobusa, ima autobaze i autobusne stan-
ice u Sarajevu, Visokom, Ilija{u, Olovu i Kiseljaku.
Centroservis, kao organizacioni dio Centrotrans
Eurolinesa, kao jedini u BiH, ovla{teni je serviser
za autobuse proizvo|a~a MAN, Neoplan i Isuzu.
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Predstavljamo

Centrotrans Eurolines d.o.o. Sarajevo 

Kvalitet i 
profesionalizam

Grad, jedinstven i neponovljiv, u kojem svaki bla`eni pog-
led je u stanju prepoznati svu uzvi{enu ljepotu u razlikama
i sve duhovno bogatstvo u osobenosti drugoga. Eto, to je
Sarajevo.
Smje{teno izme|u planinskih ljepotica Romanije, Bjela-
{nice i Trebevi}a, ukra{eno ogrlicom rijeke Miljacke, pro-
te`e se du` podru~ja poznatijeg kao Sarajevsko polje.
Ono {to je naizgled nespojivo, `ivi u njemu savr{eno jedi-
nstveno kao da druga~ije nije ni mogu}e.
Savremene vrijednosti, ”obu~ene u ruho” tradicionaliza-
ma, ~ine ga jedinstvenim kosmopolitskim centrom.

Pi{e: 
Amela Ke~o, 

dipl. prav.
a.keco@kfbih.com



Tako|er, Centrotours, koji se bavi turizmom i pro-
dajom aviokarata, postao je jedan od najve}ih
touroperatora u BiH.

@elim naglasiti da je Centrotrans Eurolines
vlasnik i tri k}erke firme: Centrotrade Sarajevo,
Centrotrans Isto~no Sarajevo i Centrotrans Kakanj.
Centrotrans Eurolines je ~lan najve}e asocijacije prijevozni-
ka u Evropi. Sigurno su bili brojni i zahtjevni uslovi koje ste
trebali ispuniti za pristup ~lanstvu tako va`ne asocijacije?

-Vidite, 1997. godine kada je Centrotrans apli-
cirao za ~lanstvo u Eurolines organizaciju, odnos-
no poslije prestanka rata u BiH, mnogi su sa
podozrenjem gledali na na{e opredjeljenje da se
uklju~imo u raspodjelu dijela evropskog pri-
jevoznog tr`i{ta i postanemo ~lanica ”EU u
malom”. Bili smo svjesni da prijevoznik iz BiH
mora ispunjavati sve, ama ba{ sve uslove ako `eli
u}i u ovu organizaciju. Neophodno je bilo imati
edukovan i stru~an menad`erski, vozni i
radioni~ki kadar. Potrebno je bilo dokazati da
ispunjavate sve evropske standarde koji podrazu-
mijevaju nov i suvremen vozni park, po{tivanje
saobra}ajne regulative Evropske unije,
obezbje|enje svih preduslova za sigurno i bezbi-
jedno putovanje, ostvarivanje adekvatne kilome-
tra`e u me|unarodnom saobra}aju, da ste finansi-
jski stabilni i da vas korisnici - putnici visoko
cijene. 

Za ~lanstvo u Eurolinesu potrebno je imati
tradiciju, znanje i kvalitet. Kao ilustraciju,
navodim podatak da su ~lanice Eurolinesa 32
najve}e i najzna~ajnije prijevozni~ke kompanije
iz 29 evropskih zemalja. Biti u tom dru{tvu za nas
predstavlja veliko priznanje.
Onda svakako imate na {to biti ponosni?

- Svakako da smo ponosni na ~injenicu da smo
dostigli standarde koji nas svrstavaju, rame uz
rame, sa najve}im i najkvalitetnijim prijevoznici-
ma u Evropi. Na{i partneri su Deutsche touring iz
Njema~ke, Blagus iz Austrije, Eurolines Belgija,
Lasta Beograd, Alsa+Egman iz [vicarske, Ulusoy
iz Turske… Centrotrans Eurolines je svojom pre-
poznatljivo{}u u kvaliteti usluga ostvario respekt
tako da se na{e mi{ljenje u sjedi{tu Eurolinesa u
Briselu, prilikom dono{enja odluka, jako uva`ava.
^esto se iznose razli~ita mi{ljenja o zna~aju ljudskih poten-

cijala za uspje{nost poslovanja  privrednih subjekata. Kao
iskusni privrednik, mo`ete li nam re}i koliko je za uspje{no
poslovanje jedne kompanije bitan ljudski faktor?

- Ljudi su najve}e blago uspje{nih kompanija.
Za svaku kompaniju, pa tako i za na{u, jedan od
faktora vrijednosti predstavlja pozitivan image i
ugled koji kompanija i njeni kadrovi imaju u
poslovnom svijetu, kako u BiH, tako i u {irem
okru`enju u kojem djeluje. Ovu vrijednost je
najte`e izgraditi i posti}i, za nju je potrebno str-
pljenje i pa`ljiv odnos svih uposlenih, ali se isti,
zbog nekada malih propusta, mo`e veoma lako
izgubiti.

U procesu utvr|ivanja vrijednosti kompanije,
kadrovi se tretiraju kao nematerijalni dio koji
upotpunjuje ukupnu ocjenu vrijednosti Dru{tva.
Raspola`emo sa velikim brojem stru~nih i kvalitet-
nih kadrova, specijaliziranih za specifi~ne
poslove u cestovnom prijevozu putnika i os-
posobljenih da, samostalno ili kao tim, upravljaju
procesima uslu`ivanja u kompaniji. Nesumnjivo
je da kadrovi predstavljaju konkurentsku prednost
ove kompanije u odnosu na konkurente u
okru`enju.
Zakonodavna regulativa kojom je ure|ena oblast ces-
tovnog, odnosno autobuskog saobra}aja u FBiH i BiH je
vrlo slo`ena. Da li je ova oblast, po Va{em mi{ljenju,
ure|ena u skladu sa zahtjevima tr`i{ta?

- Na po~etku `elim naglasiti da je trebalo dosta
vremena, posebno anga`mana udru`enja pri
privrednim komorama koja okupljaju pri-
jevoznike, da bi se, kroz dono{enje zakonske i
podzakonske regulative, stvorio ambijent za
poslovanje privrednih subjekata u oblasti ces-
tovnog prijevoza. 

Na nivou Federaciji BiH, dolaskom sposobnih
kadrova za pomo}nike ministra u Ministarstvu
prometa i komunikacija, prvo Smaila [ari}a, a
sada i @eljka Matoca, uspjeli smo zaokru`iti nor-
mativne akte koji na adekvatan na~in reguliraju
oblast cestovnog prijevoza putnika u FBiH.

[to se ti~e ove materije na nivou BiH ne
mo`emo biti u potpunosti zadovoljni. I pored
o~igledne potrebe da se na nivou dr`ave donese
krovni zakon, mi u ovom slu~aju imamo nekakva,
rekao bih, hibridna rje{enja. Preka Udru`enja pri-
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jevoznika pri Vanjskotrgovinskoj / Spoljnotrgo-
vinskoj komotri BiH, sredinom 2007. godine
utvrdili smo tekst Nacrta zakona o cestovnom pri-
jevozu BiH. Tekst ovog zakona radili su pred-
stavnici komorskih udru`enja FBiH i Republike
Srpske, eksperti sa saobra}ajnih fakulteta, pred-
stavnici ministarstava BiH, FBiH i RS. Ono {to je
bitno naglasiti je da je ponu|eni tekst zakona
jednodu{no podr`an od svih prijevoznika i
komorskih struktura sa prostora cijele BiH.
Me|utim, o~ito je i u ovome slu~aju da ono {to je
prihvatljivo za privrednike u oba entiteta - nije pri-
hvatljivo za politi~are. 

U ovom trenutku, iako je Udru`enje pri-
jevoznika ponudilo usugla{en tekst zakona,
resorno ministarstvo je formiralo svoju radnu
grupu koja radi na novom tekstu. Nadamo se da
}e u skoroj budu}nosti biti dostavljen Parlamentu,
te da }emo dobiti novi zakon jer postoje}i ne
ure|uje ni minimum onoga {to je potrebno u
oblasti cestovnog prijevoza.    
Centrotrans vrlo ~esto svojim klijentima nudi nove sadr`aje
usluga, vrlo ~esto ste oficijelni prevoznik sportskih ekipa,
sponzori brojnih takmi~enja, manifestacija i sli~nih
doga|anja. Za{to?

- Menad`ment i uposlenici smatraju da je
Centrotrans Eurolines dru{tveno odgovorna firma.
To zna~i da je obaveza ove kompanije da dopri-
nosi razvoju sredine, odnosno grada i dr`ave u
kojoj ostvaruje svoju aktivnost. Ne mo`ete,
pru`aju}i usluge ili prodaju}i svoj proizvod, ost-
varivati dobit a zauzvrat dio ostvarene dobiti ne
ulagati u tu sredinu. 

Zbog ~injenice da Centrotrans svoju dobit ost-
varuje od prijevoza putnika, odluka Uprave
dru{tva je da se dio te dobiti, na posredan na~in,
vrati onima ~ijim pla}anjem prijevozne karte smo
tu dobit i ostvarili. U najve}em broju slu~ajeva
na{i korisnici usluga su mladi koji nemaju vlastite
prihode. Zauzvrat, mi poma`emo kulturne i
sportske institucije. Na{e prisustvo je vidljivo kako
u organizaciji kulturnih manifestacija tako i na
sportskim klupskim, ali i reprezentativnim tak-
mi~enjima. 
Doprinos turisti~koj ponudi grada Sarajeva jeste i va{ City
bus – autobus za panoramsko razgledanje grada. Koliko,
prema Va{em mi{ljenju, reklama i sadr`ajnost ponude, koju
prati kvalitet usluga, predstavljaju temelj uspjeha? 

- Pri~a o City busu mo`e poslu`iti kao primjer
nebrige dr`avnih organa i institucija za obezb-
je|enje kvalitetne ponude gostima koji dolaze u
Sarajevo, ali i u BiH. Centrotrans je, u `elji da tur-
istima koji dolaze u Sarajevo, po ugledu na ve}inu
evropskih metropola, obezbijedio dva otvorena
spratna autobusa. Obratili smo se strukturama
Grada, Kantona i Turisti~ke zajednice KS da se
uklju~e u ovaj projekat i da pomognu u realizaci-

ji istog. Na`alost, niko od nabrojanih nije se udos-
tojio da odgovori, a kamoli da prisustvuje promo-
tivnoj vo`nji.

Neovisno od naprijed navedenog Centrotrans
}e, i pored finansijskih gubitaka, nastaviti sa
pru`anjem usluge koja Sarajevo svrstava u
svjetske turisti~ke metropole.   

Safudin ^engi}  

Vi ste predsjednik Udru`enja prijevoznika u me|unarodnom
i me|uentitetskom prijevozu putnika V/STKBiH, te ~lan
Skup{tine Privredne / Gospodarske komore FBiH. Recite
nam da li i na koji na~in privredni subjekti koriste ovla{tenja
i nadle`nosti Komora, kada je u pitanju promovisanje i
za{tita interesa? 

- U slo`enoj dr`avi kao {to je BiH, o~ito je da
se i na privredne komore dijelom preslikava takvo
stanje. Ugled i kredibilitet komora se dovodi u
pitanje stalnim opstrukcijama od strane pojedinih
dr`avnih slu`benika, pa i nadle`nih ministarstava.
Pojedini visokopozicionirani funkcioneri se
zala`u za stav da komorska udru`enja nisu jedina
i da se mora na isti na~in tretirati i privredne sub-
jekte koji se organiziraju i van komora. 

Me|utim, neovisno od opstrukcija, smatram
da smo, prevashodno zahvaljuju}i velikom broju
predstavnika privrednih subjekata ali i
menad`mentu Komore, uspjeli da u velikom broju
slu~ajeva za{titimo interese ~lanica.
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Kako vidite budu}nost komorskog udru`enja?
- Komora ne smije postati sama sebi svrha.

Uposlenici u njoj moraju biti svjesni da svoj rad i
anga`man moraju posvetiti stvaranju povoljnog
ambijenta i uslova za rad komorskih udru`enja.
Tako|er, neophodno je da organi Komore, na ~elu
sa predsjednikom, posvete vi{e vremena upozna-
vanju sa uslovima rada i problemima sa kojima se
susre}u ~lanice. Na ovaj na~in stvorit }emo pozi-
tivnu sliku o aktivnostima Komore i takvim
na~inom privu}i ve}i broj novih ~lanica.    

U budu}nosti moramo uspostaviti piramidu
komorskih aktivnosti, gdje bismo zajedni~ki aku-
mulirali znanje i interese od kantonalnih, preko
entitetskih do dr`avne komore. Mnogi problemi
su identi~ni za sve privredne subjekte, neovisno
od organizacionog nivoa na kome djeluju. Zbog
toga nam treba jedinstvena akcija svih komora. 
[ta mislite o mogu}nosti saradnje Udru`enja poslodavaca i
privrednih komora?

- Mislim da se previ{e debatira o djelokrugu
djelovanja komora, odnosno Udru`enja poslo-
davaca. Evidentno je da i jedni i drugi imaju svoju
ulogu i opravdanje za postojanje. Mjesto i uloga
komora jasno je definisana zakonom i drugim
propisima. Me|utim, moramo biti svjesni
~injenice da ve}ina privrednih subjekata, odnos-
no njihovih predstavnika ima interes za funkcioni-
ranje i komora, ali i Udru`enja poslodavaca, tj.
aktivni su ~lanovi i jedne i druge organizacije. 
Danas je ekonomska kriza de`urna tema svih razgovora.
Da li osje}ate njen uticaj na poslovanje?

- Utjecaj krize se osje}a kod svih privrednih
subjekata pa samim tim i u poslovanju na{e kom-
panije. Kriza u djelatnosti kojom se bavimo
po~ela je da se osje}a jo{ krajem 2008. godine.
Do{lo je do pada broja putnika, posebno u
me|unarodnom saobra}aju. Zbog bojazni od
gubitka posla pa i boravi{ta u zapadnim zemlja-
ma, znatno je smanjen broj putovanja na{ih
dr`avljana.

Poseban problem svim privrednim subjektima
predstavlja kriza bankarskog sistema. Pored toga
{to su poo{treni kriteriji za dobivanje kredita,
najve}i problem predstavlja nedovoljna koli~ina
novca koji se privrednicima nudi od strane bana-
ka. I mi te{ko dolazimo do kredita za nabavku
autobusa, a bez kupovine novih nema
mogu}nosti za razvoj i zapo{ljavanje. U cilju
ubla`avanja negativnih efekata ekonomske krize,
Uprava Centrotransa je po~etkom godine donijela
Program mjera, u kojem je posebno nagla{ena
potreba za smanjenjem svih vrsta tro{kova, me|u
ostalim i plata uposlenika. Sve te u{tede ne smiju
utjecati na kvalitet usluga koje ova firma pru`a
svojim korisnicima.

Koliko je ekonomska kriza raspore|ena na sve subjekte u
BiH?

- Mislim da aktuelna vlast nema snage, znanja
niti vizije kako teret krize raspodijeliti na sve
strukture dru{tva i stanovni{tva. Mnoge su kom-
panije, zbog smanjenog obima posla, bile
prinu|ene zatvarati proizvodne pogone i druge
objekte te otpu{tati dio radnike. Jedan broj firmi je
uga{eno, a radnici upu}eni na berzu rada. To
zna~i da su oni koji su do ju~er radili ostali bez
osnovnih prihoda za `ivot.

Takva situacija nije u vanprivrednim organi-
zacijama i institucijama, a posebno ne u javnim
preduze}ima. Uposlenici i bud`etski korisnici
tra`e isplatu regresa, pove}anje pla}a, po{tivanje
kolektivnih ugovora itd., kao da `ive na drugoj
planeti. Uop}e ne shvataju da je velik broj onih
koji su punili bud`ete upravo zatvorio pogone ili
ostao bez posla. Njih ne interesuje ni to {to je
punjenje bud`eta katastrofalno. Jednostavno,
smatraju da to nije njihova obaveza i da dr`ava
treba uzeti kredite i njima ispla}ivati ono {to oni
smatraju da im treba isplatiti.

Na kraju, `elim ista}i da, iako nema zvani~nih
podataka, od ukupnog broja onih koji su ostali
bez posla sigurno je njih 99% iz privrednih sub-
jekata. Postavljam pitanje da li se na ovaj na~in
misli prevazi}i sve izra`enija kriza?
Da li smatrate da mediji dovoljno i na objektivan na~in
prenose stavove privrednika o trenutnoj ekonomskoj krizi?

- U posljednje vrijeme, posebno od po~etka
pregovora Vlade FBiH sa MMF-om, u medijima,
posebno elektronskim, nema mjesta stavu i
mi{ljenju privrednika o na~inu rje{avanja i
raspodjeli tereta krize. Mediji su prepuni prijetnji
sindikata javnih preduze}a, dr`avnih slu`benika
ili bud`etskih korisnika da }e organizirati {trajk i
blokirati rad vladinih slu`benika, na {to pred-
stavnici vlada (kantonalnih, entitetskih...),
naj~e{}e nekompetentni ni`e pozicionirani
slu`benici, svu krivicu za trenutno stanje pre-
bacuju na MMF i druge, s tim {to sebe ne svrstava-
ju u one koji generiraju postoje}u krizu. 

Pored toga {to se od privrednika, odnosno
poslodavaca ne tra`i mi{ljenje, za ne povjerovati
je da se ne tra`i mi{ljenje ni od npr. sindikata
metalaca, poljoprivrednika, drvoprera|iva~a i
drugih. O~ito je da se ne mo`e puno mijenjati,
nauditi vlastima, jer {trajkovi zavr{avaju u krugu
fabrike ili na ulici, ali kada to rade dr`avni
slu`benici ili bud`etski korisnici onda se blokira
vladina zgrada, a time i dr`ava. 
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UUssvvoojjeenn  PPrriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  oo  aakkcciizzaammaa
Zastupni~ki dom i Dom naroda Parlamenta BiH

na odvojenim sjednicama usvojili su Prijedlog
zakona o akcizama, od ~ije se provedbe o~ekuje
pove}anje prihoda na godi{njem nivou za oko 170
miliona KM, {to se najve}im dijelom odnosi na pri-
hode od akciza na cigarete i ostale duhanske
proizvode.

Istovremeno, ovim zakonom bi se omogu}ilo i
pove}anje prihoda za jo{ oko 120 miliona KM na
godi{njem nivou na osnovu dodatne akcize za
izgradnju puteva od 0,10 KM po litru goriva.

Kada je rije~ o cigaretama, prijedlog zakona
donosi novi model oporezivanja, tako da bi kutija
cigareta bila skuplja za 0,15 KM po kutiji, dok bi
akcize za uvoz sirove i pr`ene kafe bile pove}ane za
0,50 KM po kilogramu. 

PPrriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  oo  jjaavvnniimm  nnaabbaavvkkaammaa
Zastupni~ki dom Parlamenta BiH, u drugom

~itanju, usvojio je Prijedlog zakona o javnim na-
bavkama, koji predstavlja pobolj{anje procesa javnih
nabavki u odnosu na postoje}i zakon.

PPrriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  oo  iizzmmjjeennaammaa  ii  ddooppuunnaammaa
ZZaakkoonnaa  oo  uuppllaattaammaa  nnaa  jjeeddiinnssttvveennii  rraa~~uunn  ii
rraassppooddjjeellii  pprriihhooddaa  ii  PPrriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  oo  iizzmmjjee-
nnaammaa  ii  ddooppuunnaammaa  ZZaakkoonnaa  oo  ssiisstteemmuu  iinnddiirreekk-
ttnnoogg  ooppoorreezziivvaannjjaa  uu  BBiiHH

Zastupni~ki dom Parlamenta BiH po hitnom pos-
tupku usvojio je Prijedlog zakona o izmjenama i dop-
unama Zakona o uplatama na jedinstveni ra~un i
raspodjeli prihoda i Prijedlog zakona o izmjenama i
dopunama Zakona o sistemu indirektnog oporezi-
vanja u BiH.

RRaazzmmaattrraann  PPrreeddnnaaccrrtt  zzaakkoonnaa  oo  
jjaavvnnoo-pprriivvaattnnoomm  ppaarrttnneerrssttvvuu

Radi stvaranja transparentnog, nediskrimina-
torskog i jasnog pravnog okvira za utvr|ivanje uslova
pod kojima doma}e i inozemne pravne osobe mogu
realizirati projekte u saradnji s javnim sektorom,
Vlada Federacije BiH je razmatrala Prednacrt zakona
o javno-privatnom partnerstvu (JPP), {to ga je
pripremilo Federalno ministarstvo prometa i komu-
nikacija.

Kao predmete JPP, Prednacrt zakona definira
izgradnju, sanaciju, rekonstrukciju, upravljanje i
odr`avanje kapaciteta za zadovoljavanje javnih
potreba u svim oblastima, a osobito u energetici,
rudarstvu, industriji, prometu, komunikacijama,
vodoprivredi, komunalnoj infrastrukturi, zdravstvu,
turizmu, kulturnom i prirodnom naslije|u, kulturi i
sportu.

Prema konceptu JPP-a, privatni partner ula`e kap-
ital, rad i znanje, a javni resurse i prava. Ina~e, ovaj
zakonski projekt predstavlja dio odgovora Federalne
vlade na izazove ekonomske krize i treba doprinijeti
stimuliranju ulaganja doma}eg i inozemnog kapitala
u javni sektor radi osiguranja vi{eg nivoa kvaliteta
javnih usluga.

LLaakk{{ee  ddoo  uurrbbaanniissttii~~kkiihh  ii  ggrraa||eevviinnsskkiihh  ddoozzvvoollaa
Izme|u Federalnog ministarstva prostornog

ure|enja i USAID SPIRA potpisan je Protokol o prih-
vatanju koncepta pojednostavljivanja izdavanja
dozvola u oblasti gra|enja uvo|enjem elektronske
razmjene dokumenata i upravljanja dokumentima
(EDMWS). Uvo|enje EDMWS-a omogu}ava pojed-
nostavljivanje procesa izdavanja urbanisti~ke,
gra|evinske i upotrebne dozvole kroz proces sistema
upravljanja dokumentima, razmjene podataka / do-
kumenata elektronskim putem, nadgledanje,
pra}enje i kontrola razmjene podataka / dokumena-
ta sa drugim institucijama uklju~enim u proces dobi-
vanja dozvola.

DDooppuunnjjeenn  ZZaakkoonn  oo  ppoorreezzuu  nnaa  ddoobbiitt
Dom naroda Federalnog parlamenta usvojio je

Prijedlog zakona o dopunama Zakona o porezu na
dobit, kojeg je utvrdila Vlada Federacije BiH.

Kako se navodi u obrazlo`enju predlaga~a, bilo
je neophodno omogu}iti da se na teret rashoda u
poreznom bilansu, kod izra~unavanja osnovice za
pla}anje poreza na dobit, priznaju i rezerviranja za
potencijalne kreditne gubitke kod banaka i mi-
krokreditnih organizacija. Ocijenjeno je da }e na
ovaj na~in biti omogu}eno ja~anje potencijala bana-
ka i mikrokreditnih organizacija.

PPrriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  oo  jjeeddiinnssttvveennoomm  ssiisstteemmuu  rreeggiiss-
ttrraacciijjee,,  kkoonnttrroollee  ii  nnaappllaattee  ddoopprriinnoossaa

Dom naroda Federalnog parlamenta usvojio je i
Prijedlog zakona o jedinstvenom sistemu registracije,
kontrole i naplate doprinosa. 

Ovim zakonskim prijedlogom predvi|ena je
uspostava i vo|enje jedinstvenog sistema registracije,
kontrole i naplate doprinosa za socijalno osiguranje,
uspostava novog sistema izvje{tavanja o obra~una-
tim i napla}enim doprinosima, te se propisuje postu-
pak kori{tenja i za{tite pokazatelja.

PPrriijjeeddlloogg  zzaakkoonnaa  oo  iizzmmjjeennii  ZZaakkoonnaa  oo  lleeaassiinngguu
Dom naroda Federalnog parlamenta usvojio je

Prijedlog zakona o izmjeni Zakona o leasingu ~iji je
cilj omogu}avanje produ`avanja trajanja leasinga.

Istaknuto je da su ove izmjene, koje je utvrdila
Vlada Federacije BiH, zna~ajne u uvjetima ekono-
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mske krize, kako za leasing dru{tva tako i korisnike
leasinga, kada je sve te`e otpla}ivati kredite.

SSttrraatteeggiijjaa  rraazzvvoojjaa  ttuurriizzmmaa  uu  FFBBiiHH
Vlada FBiH usvojila je Strategiju razvoja turizma

u FBiH za razdoblje 2008-2018., uva`avaju}i
doma}e turisti~ke resurse i kretanja na turisti~kom
tr`i{tu, s ciljem da osigura pozicioniranje FBiH kao
prepoznatljive turisti~ke destinacije koja se diferenci-
ra na tr`i{tu nude}i tradiciju, te bogatstvo razli~itosti
i raznovrsnosti.

Kako je rije~ o dokumentu od naro~itog zna~aja
za razvoj, ne samo turizma ve} i ukupnog gospo-
darstva, te dru{tva u cjelini, posebno se isti~e njego-
va va`nost za mogu}i i o~ekivani doprinos porastu
blagostanja domicilnog stanovni{tva, pove}anju
deviznog priliva, porastu doma}eg turisti~kog
prometa i zaposlenosti u turizmu.

Uz ove temeljne ekonomske ciljeve, od ovog
strate{kog dokumenta se o~ekuje kreiranje pozi-
tivnog imid`a na svjetskom turisti~kom tr`i{tu.

DDooppuunnjjaavvaa  ssee  ZZaakkoonn  oo  ppoossrreeddoovvaannjjuu  uu  
pprriivvaattnnoomm  oossiigguurraannjjuu

Vlada FBiH je utvrdila i, u parlamentarnu proce-
duru, uputila Nacrt zakona o dopuni Zakona o posre-
dovanju u privatnom osiguranju.

Predlo`enom dopunom omogu}ava se po{tan-
skim operaterima da se bave poslovima posredovan-
ja u osiguranju ukoliko ispunjavaju uvjete koje za to
propisuje Zakon i Agencija za nadzor osiguranja
FBiH, koja izdaje licence za ove poslove.

NNaaccrrtt  zzaakkoonnaa  oo  ffiisskkaallnniimm  ssiisstteemmiimmaa
Nacrt zakona o fiskalnim sistemima, {to ga je

utvrdila Vlada FBiH, dio je fiskalne reforme unutar
koje ve} uvedeni fiskalni instrumenti (PDV) zahtije-
vaju tehni~ko opremanje poreznih obveznika ele-
mentima digitalnih i komunikacijskih tehnologija.

Nacrtom se propisuje obveza evidentiranja
svakog pojedina~no ostvarenog prometa preko
fiskalne kase ili drugog fiskalnog proizvoda, i to neo-
visno o na~inu pla}anja (gotovina, ~ek, virman, kar-
tica). Ovu obvezu ima svaka osoba upisana u regis-
tar za promet dobara i pru`anje usluga.

IIzzmmjjeennee  ZZaakkoonnaa  oo  eekksspprroopprriijjaacciijjii
Izmjenama i dopunama Zakona o izvla{tenju /

eksproprijaciji, koje je Vlada FBiH utvrdila u formi
nacrta, preciziraju se pojedine odredbe u pogledu
prava i obaveza korisnika eksproprijacije.

Tako je predvi|eno da je, prije podno{enja pri-
jedloga za eksproprijaciju, korisnik eksproprijacije
du`an javnim oglasaom pozvati vlasnika nekretnina

radi sporazumnog pribavljanja nekretnine, a sa zain-
teresovanim vlasnikom nekretnine korisnik ekspro-
prijacije je du`an poku{ati sporazumno rije{iti stican-
je prava vlasni{tva nad odre|enom nekretninom.

Ova odredba je izmijenjena jer nea`urna
zemlji{noknji`na evidencija i neslaganje zemlji-
{noknjì nog sa fakti~kim stanjem na nekretninama
ote`ava korisniku eksproprijacije identificiranje vlasnika
nekretnine, kao i pribavljanje dokaza o tome da je koris-
nik eksproprijacije prije podno{enja prijedloga za ekspro-
prijacije poku{ao sa vlasnikom nekretnine sporazumno
da rije{i stjecanje prava vlasni{tva na odre|enom nekret-
ninom, {to negativno uti~e na a`urnost i ekonomi~nost
~itavog postupka eksproprijacije.

PPrriijjeeddlloogg  iinntteerrvveennttnnoogg  zzaakkoonnaa
Vlada FBiH je utvrdila i po hitnom postupku

Parlamentu FBiH uputila Prijedlog interventnog
zakona kojim se privremeno, u periodu trajanja stand
by aran`mana, ure|uje visina pla}a i naknada koje
nemaju karakter pla}a zaposlenih u organima
uprave, sudovima, tu`ila{tvima, izabranih du`nosni-
ka, nositelja izvr{nih funkcija i njihovih savjetnika i
svim drugim institucijama i ustanovama koje se
finansiraju iz bud`eta FBiH, kantona, gradova i
op}ina, te pla}e i naknade vanbud`etskih fondova,
direkcija za ceste i visina teku}ih grantova. Odredbe
ovog zakona odnose se i na preduze}a s ve}inskim
dr`avnim kapitalom.

Prijedlog zakona, kao izraz potrebe da se smanji
javna potro{nja, odnosi se na sve nivoe vlasti u FBiH
i predstavlja rezultat vi{ekratnih razgovora sa pred-
stavnicima Me|unarodnog monetarnog fonda, kan-
tonalnih vlasti i Saveza gradova i op}ina FBiH. 

Sredstva za naknadu za ishranu za vrijeme rada
(topli obrok) mogu mjese~no iznositi do jedan posto
od prosje~ne pla}e, a sredstva za regres za godi{nji
odmor do 50 posto prosje~ne pla}e ispla}ene u FBiH
prema posljednjem objavljenom podatku Federalnog
zavoda za statistiku.

ZZaakkoonn  oo  zzaa{{ttiittii  ddoommaa}}ee  pprrooiizzvvooddnnjjee
Dom naroda Parlamenta BiH usvojio je Prijedlog

zakona o za{titi doma}e proizvodnje unutar
Sporazuma CEFTA. Ovim zakonom tra`i se vra}anje
pune carinske stope za uvoz poljoprivrednih
proizvoda iz Hrvatske i Srbije, odnosno predvi|eno
je da se napla}uju pune carine prilikom uvoza robe
iz carinskih tarifa 02, 04, 16.01, 16.02, 20 i 22, pori-
jeklom iz ovih zemalja.

Ove carinske tarife odnose se na proizvode od
mesa i mlijeko, vo}e, povr}e, pi}e i alkohol, te jo{
neke artikle koji se bescarinski uvoze iz susjednih
dr`ava.

Pripremila: Mira IDRIZOVI]
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Robni promet sa inostranstvom
U maju 2009. godine ostvaren je izvoz u vrijed-

nosti od 427 miliona KM i uvoz u vrijednosti od mil-
ijardu i 10 miliona KM.

U okviru ukupno ostvarenog vanjskotrgovinskog
prometa BiH u promatranom mjesecu, postotak
pokrivenosti uvoza izvozom iznosio je 42,3%.

U razdoblju 1.-5. 2009. godine, ostvaren je izvoz
u vrijednosti od dvije milijarde 95 miliona KM, {to je
za 23,4% manje u odnosu na isto razdoblje prethod-
ne godine, dok je uvoz iznosio ~etiri milijarde 890
miliona KM, {to je za 25,4% manje u odnosu na isto
razdoblje prethodne godine.

U istom razdoblju postotak pokrivenosti uvoza
izvozom iznosio je 42,8%, dok je vanjskotrgovinski
robni deficit iznosio dvije milijarde 795 miliona KM.
Deficit je za 26,8% manji nego u istom razdoblju
prethodne godine. Promatrano po odsjecima SMTK
klasifikacije, najve}i deficit je ostvaren u odsjeku
”Nafta i naftni derivati”, u vrijednosti od 461 milion
KM (31,4% manje nego u istom razdoblju prethodne
godine), dok je najve}i suficit ostvaren u odsjeku
”Elektri~na energija”, u vrijednosti od 201 milion KM
(za 181,5% vi{e nego u istom razdoblju prethodne
godine). 

U pogledu zemljopisne distribucije robne razm-
jene BiH s inozemstvom, mogu}e je navesti sljede}e:

U razdoblju januar-maj 2009. najvi{e se izvozilo
u Republiku Hrvatsku i to u vrijednosti od 396 mil-
iona KM, {to je u postotku 18,9% od ukupno ost-
varenog izvoza, i Njema~ku, u vrijednosti od 315
miliona KM, odnosno 15,1% od ukupno ostvarenog
izvoza.

U istom razdoblju najvi{e se uvozilo iz Hrvatske i
to u vrijednosti od 726 miliona KM, {to je u postotku
14,8% od ukupno ostvarenog uvoza, i Njema~ke, u
vrijednosti od 554 miliona KM, odnosno 11,3% od
ukupno ostvarenog uvoza.

Indeks potro{a~kih cijena
Mjese~na deflacija u maju 2009. godine u BiH

bila je 0,1%. 
Cijene proizvoda i usluga koji se koriste za li~nu

potro{nju u Bosni i Hercegovini, mjerene indeksom
potro{a~kih cijena, u maju 2009. u odnosu na april
2009. godine su bile u prosjeku ni`e za 0,1%. 

Posmatrano po odjeljcima prema namjeni
potro{nje prema me|unarodnoj klasifikaciji COICOP,
u maju 2009. godine u odnosu na april 2009. godine
najve}a prosje~na sni`enja cijena bila su u odjeljci-
ma Hrane i bezalkoholnih pi}a (za 0,6%), Odje}e i
obu}e (0,6%), Namje{taja, ku}anskih ure|aja i
redovnog odr`avanja ku}e (0,3%), Rekreacije i kul-
ture (0,2%) te Stanovanja, vode, elektri~ne energije,
plina i drugih energenata (0,1%).

U odjeljku Hrana i bezalkoholna pi}a prosje~no
sni`enje cijena izazvano je padom cijena hrane za
0,7%, dok su cijene bezalkoholnih pi}a imale rast od

0,3%. Cijene hrane su sni`ene uslijed prosje~nog
pada cijena kruha i `itarica za 0,3%, mlijeka, sira i
jaja za 0,7%, te ulja i masno}a za 0,4%. 

Unutar odjeljka Odje}a i obu}a, u maju u odno-
su na april 2009. godine, do{lo je do prosje~nog pada
cijena i odje}e i obu}e za 0,6%. 

U odjeljku Namje{taja, ku}anskih ure|aja i re-
dovitog odr`avanja ku}e sni`ene su cijene
namje{taja, }ilima i drugih podnih pokrivki za 0,4%.

U odjeljku Rekreacija i kultura sni`enje cijena je
nastalo uslijed pada cijena audio-vizuelne, foto i
informati~ke opreme za 0,3%.

U odjeljku Stanovanja, vode, elektri~ne energije,
plina i drugih energenata sni`enje je izazvano prven-
stveno padom cijena plina od 11,6%.

U ostalim odjeljcima je u prosjeku zabilje`en rast
cijena. Tako je npr. u odjeljku Prijevoza zabilje`en
prosje~an rast cijena od 1,5% uslijed rasta cijena gori-
va i maziva od 3,4% (u okviru toga su porasle cijene
benzina 98 oktana za 4,1%, bezolovnog benzina 95
oktana za 5,5% i dizela za 2,6% ). 

Rast cijena zabilje`en je i u odjeljcima Zdravstvo
(0,3%), Alkoholna pi}a i duhan (0,2%), Restorani i
hoteli za (0,2%), te Ostala dobra i usluge (0,1%). 

U odjeljcima Komunikacije i Obrazovanje, u
prosjeku, nije bilo promjena cijena. 

Pad prosje~nog nivoa cijena
Na godi{njem nivou u maju 2009. godine u

odnosu na maj 2008. godine zabilje`en je pad pros-
je~nog nivoa cijena od 1,0%. 

U zemljama regiona su, u istom razdoblju, zabil-
je`ene zna~ajnije prosje~ne promjene razine cijena i
to: u Hrvatskoj je zabilje`en rast od 2,7%, Sloveniji za
0,7% i Srbiji za 10,4%.

U posljednjih 12 mjeseci Hrana i bezalkoholna
pi}a su u prosjeku pojeftinili 0,7%, pri ~emu je hrana
pojeftinila za 1,1%. Najve}i pad cijena zabilje`en u
okviru grupe ulja i masti od 14,8%, vo}a za 6,0% i
povr}a za 13,5%, te mlijeka i mlije~nih proizvoda za
4,3%. U istom odjeljku je do{lo do poskupljenja u
grupama: meso - za 9,6%, riba - za 7,4%, {e}er, med
i slatki{i - za 4,3%. Od bezalkoholnih pi}a, u posljed-
njih 12 mjeseci poskupjeli su kava i ~aj za 3,6%, te
mineralna voda i sokovi za dva odsto.

Od tzv. re`ijskih tro{kova, za posljednjih godinu
dana snabdijevanje vodom i razli~ite usluge vezane
za stambenu jedinicu su porasli za 5,9% (od toga
snabdijevanje vodom je poskupjelo za 5,4% i odvoz
sme}a za 4,6%); stanarine su porasle za 3,6%, te
elektri~na energija, plin i drugi energenti za 5,6% (od
toga plin za 4,1% i ~vrsta goriva za 13,9%).

Imaju}i u vidu da ova dva odjeljka zajedno ~ine
vi{e od 50% ukupne potro{nje ku}anstava, mo`e se
vidjeti da je godi{nje pove}anje cijena unutar njih
doprinijelo ukupnoj godi{njoj inflaciji u BiH vi{e od
jedan posto (Hrana i pi}a za - 0,2% i Stanovanje,
voda, el. energija, plin i drugi energenti za +1,4%). 
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Robna razmjena 
sa inozemstvom

Federacija BiH je u maju 2009. ostvarila izvoz
u ukupnoj vrijednosti 295,99 miliona KM, {to je za
7,05 miliona KM ili 2,4% vi{e u odnosu na april
ove, odnosno za 120,35 miliona KM ili 28,9%
manje u odnosu na maj 2008.

U istom mjesecu ostvaren je uvoz u vrijednosti
675,02 miliona KM, {to je za 28,57 miliona KM ili
4,1% manje u odnosu na april 2009, odnosno za
316,56 miliona KM ili 31,9% manje u odnosu na
maj 2008.

U~e{}e FBiH u ukupnom izvozu BiH za maj
2009. je 69,3%, a u ukupnom uvozu 66,8%.

Procenat pokrivenosti uvoza izvozom u FBiH
je 43,9% i ve}i je za 2,8% u odnosu na april
2009., kada je pokrivenost iznosila 41,1%.

Trgovinski deficit FBiH za maj 2009. iznosi
379,02 miliona KM.

Prema KD-u, u maju 2009. najve}a vrijednost
izvoza, od 257,99 miliona KM, ostvarena je u
podru~ju D ”Prera|iva~ka industrija”, {to iznosi
87,2% ukupnog izvoza. Najve}a vrijednost u
uvozu, od 616,12 miliona KM, ostvarena je u
istom podru~ju i iznosi 91,3% ukupnog uvoza.

Prema SMTK, u maju 2009. najve}e u~e{}e u
izvozu ostvareno je u sektoru 6 ”Industrijski
proizvodi razvrstani uglavnom po vrsti sirovina”,
sa vrijedno{}u 83,61 miliona KM, {to je 28,2%
ukupnog izvoza.

I najve}e u~e{}e u uvozu ostvareno je u istom
sektoru, sa vrijedno{}u 148,12 miliona KM, {to je
21,9% ukupnog uvoza.

U maju 2009. najvi{e se izvozilo u: Hrvatsku –
67,75 miliona KM ili 22,9% ukupnog izvoza;
Njema~ku – 45,16 miliona KM ili 15,3%, i Italiju –
35,17 miliona KM ili 11,9% ukupnog izvoza.

Izvoz u sve ostale zemlje iznosi 147,91 miliona
KM ili 50% ukupnog izvoza.

U istom periodu najvi{e se uvozilo iz: Hrvatske
– 135,21 miliona KM ili 20% ukupnog uvoza,
Njema~ke – 82,02 miliona KM ili 12,2%, i Italije
81,55 miliona KM ili 12,1% ukupnog uvoza.

Uvoz iz svih ostalih zemalja iznosi 376,23 mil-
iona KM ili 55,7% ukupnog uvoza.

Trgovina na malo
U maju ovim istra`ivanjem obuhva}ena su 1.763

poslovna subjekta.
Ukupan promet u trgovini na malo, sa uklju~enim

PDV-om, u maju 2009. ostvaren je u vrijednosti od
485,07 miliona KM, {to je za 1,7% manje nego u
prethodnom mjesecu, odnosno za 12,3% manje
nego istog mjeseca prethodne godine. U ukupno ost-
varenom prometu u trgovini na malo, u~e{}e
poslovnih subjekata registrovanih u ostalim djelatnos-

tima, tj. djelatnostima izvan trgovine na malo iznosi
246,65 miliona KM ili 50,8%. Ukupan promet bez
PDV-a u maju 2009. iznosi 244,01 miliona KM.
Promet od ostalih djelatnosti bez PDV-a poslovnih
subjekata registrovanih u trgovini na malo ostvaren u
maju 2009. godine iznosi 39,86 miliona KM.

Posmatrano prema prete`noj djelatnosti
poslovnog subjekta, najve}e u~e{}e u prometu od
trgovine na malo u maju 2009. godine ostvareno je u
sljede}im djelatnostima: trgovina na malo u nespeci-
jaliziranim prodavnicama u vrijednosti od 94,26 mili-
ona KM ili 19,4% od ukupnog prometa u trgovini na
malo; trgovina na malo gorivima i mazivima u vrijed-
nosti od 57,45 miliona KM ili 11,8% i ostala trgovina
na malo novom robom u specijaliziranim prodavni-
cama u vrijednosti od 40,65 miliona KM ili 8,4%.

Posmatrano po trgova~kim strukama, najve}i
promet od trgovine na malo u maju 2009. godine ost-
varen je po grupama: nespecijalizovane prodavnice
`ive`nim namirnicama 153,97 miliona KM ili 31,7%
od ukupnog prometa u trgovini na malo; zatim
motorna goriva i maziva 94,87 miliona KM ili 19,6%
i `eljezna roba, boje, staklo i ostali gra|evinski mate-
rijal 44,12 miliona KM ili 9,1%. U~e{}e svih ostalih
grupa u ukupnom prometu od trgovine na malo je
39,6%.

Navedeni podaci odnose se na poslovne subjek-
te Federacije BiH ~ije su jedinice u sastavu locirane
na teritoriji FBiH.

Poslovni subjekti FBiH ~ije se jedinice u sastavu
nalaze nateritoriji Republike Srpske (47 jedinica), u
periodu 1. 1. - 31. 5. 2009. godine ostvarile su vri-
jednost prometa u trgovini na malo, uklju~uju}i PDV,
od 28,63 miliona KM.

Smanjenje industrijske proizvodnje
Industrijska proizvodnja u Federaciji Bosne i

Hercegovine u maju 2009. godine, u odnosu na
prosje~nu mjese~nu proizvodnju iz 2008. godine,
manja je za 14,1%, u odnosu na proizvodnju iz istog
mjeseca pro{le godine manja je za 13,2%, dok je u
odnosu na april ove godine manja za 2,6%.

Ukupna industrijska proizvodnja u periodu janu-
ar - maj 2009. godine u odnosu na isti period 2008.
godine manja je za 10,3%, u podru~ju rudarstva
ve}a je za pet odsto, kod prera|iva~ke industrije
manja je za 18,0% i u snabdijevanju elektri~nom
energijom, plinom i vodom ve}a je za 2,4%.

Prema glavnim industrijskim grupacijama indus-
trijskih proizvoda u periodu januar - maj 2009.
godine, u odnosu na isti period 2008. godine,
proizvodnja bilje`i pove}anje energije za 4,3%, dok
je zabilje`eno smanjenje intermedijarnih proizvoda,
osim energije, za 23,7%, kapitalnih proizvoda za
40,2%, trajnih proizvoda za {iroku potro{nju za
32,2% i netrajnih proizvoda za {iroku potro{nju za
3,4%.

Glasnik Privredne/Gospodarske komore Federacije Bosne i Hercegovine 17

FEDERALNI ZAVOD ZA STATISTIKU 



Glasnik Privredne/Gospodarske komore Federacije Bosne i Hercegovine

Pro{le je godine na informacije o kreditnim kar-
ticama otpadalo 32 posto podataka do kojih se
nezakonito moglo do}i na internetu, dok je u 2007.
godini njihov odgovaraju}i udio iznosio 21 posto,
pokazala je studija multinacionalne tvrtke za za{titu
podataka Symantec.

Udio dostupnih informacija o bankovnim
ra~unima porastao je pro{le godine na 19 posto, u
odnosu na 17 posto u 2007., navodi se u izvje{taju.

Crna internetska ekonomija ”posluje” preko
internetskih stranica ili, jo{ ~e{}e, ”chat-roomova”,
na kojima se li~ne informacije svih vrsta prodaju po
dostupnim cijenama. Symantec je izra~unao da se
cijene osjetljivih informacija o kreditnim karticama i
njihovim vlasnicima vjerojatno kre}u u rasponu od
4,5 eurocenti do 22,8 eura ({est centi do 30 dolara).

Cijene variraju ovisno o ta~nosti ponu|enih
informacija koje, uz uobi~ajeni broj kreditne kar-
tice, datum njezina isteka i podatke o nositelju,
mogu uklju~ivati i PIN i lozinke.

Podaci o bankovnim ra~unima ne{to su skuplji i
cijene im se kre}u od 7,50 do 757 eura (10 do hil-

jada dolara). Naj~e{}a su meta kriminalaca korpo-
rativni bankovni ra~uni, zbog velikog prometa.

Hakeri se za prikupljanje takvih podataka slu`e
metodama poput „phishing” prevara kojima se
korisnike usluga elektronske po{te poku{ava
namamiti da otkriju povjerljive podatke, kao i sni-
manjem podataka s magnetnih traka na karticama i
provalama u baze podataka.

EU je pak Direktivom o uslugama pla}anja i
uspostavom Jedinstvenog podru~ja pla}anja eurom
(SEPA) nakanila potaknuti u~estaliju upotrebu karti-
ca, dok su njezini poku{aji da zakonodavnim inici-
jativama na~ne problem sve u~estalije zloupotrebe
ostali prili~no skromni, upozoravaju autori Syma-
ntecove studije.

Iako karti~arske kompanije primjenjuju nove,
efikasnije sisteme za{tite od zloupotrebe, rizik raste
proporcionalno upotrebi kartica. Tako je SAD zeml-
ja s najvi{e kartica u opticaju (1,3 milijarde, u pros-
jeku ~etiri po stanovniku) i ujedno najve}i centar ile-
galnog „chatanja” i stranica na kojima se prodaju
ukradene kartice.

SAD je tako|er najve}i u svijetu „host” ilegalnih
stranica za „phishing” prevare, s udjelom od ~ak 43
posto, dok je drugo mjesto pripalo Poljskoj, s
udjelom od {est posto. Symantec je u 2008. otkrio
vi{e od 55.000 stranica za „phishing”, {to je 66
posto vi{e nego u 2007.

Pripremila: M. IDRIZOVI]
m.idrizovic@kfbih.com
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EVROPSKA UNIJA

EU nije pripremljena za opasnosti 
internetskog crnog tr`i{ta

Dok Evropska unija planira podsticati u~estaliju upotrebu
elektroni~kih kartica, koje bi trebale zamijeniti skuplje i manje
sigurno pla}anje gotovinom, najnovija studija pokazuje da
su podaci o kreditnim karticama i bankovnim ra~unima
najprodavaniji ”artikli” na internetskom crnom tr`i{tu.

MJERE  SUZBIJANJA  
KRIVOTVORINA  I  PIRATSTVA  

Evropska komisija uspostavlja novo posmatra~ko tije-
lo za suzbijanje krivotvorenja roba ili nelegalnog ”ski-
danja” sadr`aja s Interneta, kao i ostalih vidova kr{enja
prava na intelektualno vlasni{tvo. 

U ~etvrtak, 2. aprila, na 2. Konferenciji o kriv-
otvorenju i piratstvu, sastali su se povjerenik za unutarn-
je tr`i{te i usluge Charlie McCreevy i ~lanovi Europskog
parlamenta i Evropskog opservatorija za krivotvorine i
piratstvo.

Povjerenik McCreevy je istakao: 
- U borbi protiv kriminala piratstva na{ izazov je da

se dopunjavaju pravni okvir sa strategijama dizajniranja.
Duboko sam uvjeren da nam Evropski opservatorij za
krivotvorenja i piratstva daje zeleno svjetlo. Lani smo se
sastali radi rasprave o potrebnim mjerama za suzbijanje
krivotvorenih roba. Ove godine donosimo konkretna
rje{enja. Uvjeren sam da }e novo tijelo, pored ostalih ini-

cijativa koje smo pokrenuli, pomo}i u ja~anju borbe pro-
tiv kra|e intelektualnog vlasni{tva.

Evropski opservatorij za krivotvorine i piratstvo
odgovorio je na hitne potrebe za bolje ciljanu i vi{e
fokusiranu provedbu prava intelektualnog vlasni{tva.
Platforma za prikupljanje podataka i podizanje svijesti je
olak{ala dijalog razmjene pogleda i dijeljenje najboljih
praksi u provedbi prava intelektualnog vlasni{tva izme|u
poslovne i nacionalne vlasti.

Krivotvorenja i piratstva, odnosno povrede prava
intelektualnog vlasni{tva, kao {to su autorska prava,
za{tita znakova, patenti ili dizajn, postaje alarmantan
problem na{e ekonomije i dru{tva. Krivotvorenja i pirat-
stva imaju razorne posljedice na privredu, uklju~uju}i i
stvaranje novih radnih mjesta, te zdravlje i sigurnost svih
gra|ana. 

Istra`ivanje Organizacije za ekonomsku saradnju i
razvoj (OECD) iz 2005. pokazalo je da se ukupna vri-
jednost globalne trgovine krivotvorenim robama proc-
jenjuje u visini od oko 200 milijardi ameri~kih dolara.

M. I. 



Sva ta mi{ljenja se mogu svrstati u dvije teori-
je - organsku i anorgansku. 

Zastupnici prvopomenute teorije ka`u: Vi{e
miliona godina prije na{eg vremena u jezerima i
morima `ivjele su ogromne koli~ine mikroorgani-
zama, kao {to su bakterije ili alge – drugim
rije~ima plankton. Nakon odumiranja, plankton
tone na dno mora i jezera. Rijeke koje su se ulije-
vale u more, donosile su pijesak i mulj i talo`ile ga
na uginule organizme. Porastom debljine taloga
mulja i pijeska, tzv. trulog mulja, rastao je pritisak. 

Taj mulj se nije mogao razgraditi u vodi,
budu}i da je ona siroma{na kisikom, nego se
pretvarao u zrnato „maj~insko kamenje”, {to je
polazni materijal za stvaranje nafte. Ustvari, zbog
uticaja anaerobnih bakterija taj se organski mater-
ijal (ugljikohidrati i proteini) razgra|ivao u tvari iz
kojih hemijskim reakcijama nastaju nafta i plin.  

Prema mi{ljenju zastupnika anorganske teori-
je, nafta je nastala od etina (acetilen), koji je
dobiven djelovanjem vru}e vode i razrije|enih
kiselina na karbide. Sve te reakcije odvijale su se
duboko u utrobi Zemlje. Uz prisutnost nekih
tvari, koji su imali ulogu katalizatora, pri visokim
temperaturama i pod pritiskom, etin se spajao u
vi{e ugljikovodike od kojih se sastoji nafta.

Pristalice ove teorije ka`u da spoj od koga se
sastoji sirova nafta postoji i u svemiru – rije~ je o
ugljikovodiku.

Za sada je prihva}ena ~injenica da u svemiru
ne postoji organski materijal. Ako nafta nastaje
bez planktona, samo pomo}u pritiska, tada se

zalihe nafte ne}e ubrzo iscrpiti, ve} }e se same
ponovno obnoviti. Tada nafta ne bi vi{e nosila
„aristokratsko ime” crno zlato, jer bi bila toliko
~esta kao - obi~na so.

Organska teorija o postanku nafte je dobila
nau~nu potvrdu, a anorganska blijedu  potvrdu
istorijskog poku{aja.

No, bez obzira na teoretska stajali{ta, sve do
pred kraj 20. vijeka ljudi su se pona{ali kao da su
tradicionalni izvori nafte neiscrpni. Tek su izrazi-
ta pove}anja cijena nafte i svakako energetske
krize sedamdesetih i po~etkom osamdesetih god-
ina upozorili ~ovje~anstvo da su izvori organskih
goriva ipak ograni~eni.

U posljednje vrijeme, usljed velike industri-
jske ekspanzije najmnogoljudnijih zemalja na
svijetu Kine i Indije, te drugih zemalja u kojima
„galopiraju}i procesi globalizacije” i transfer
tehnologija poti~u novi industrijski razvoj, {ire se
tr`i{ta i potro{nja energije. Nemogu}e je o~eki-
vati odricanje od potro{nje ovog energenta u
korist racionalnih razmi{ljanja o {tednji nafte.

Poseban problem predstavlja pitanje trajanja
poznatih zaliha nafte, odnosno njeno ekono-
mi~no crpljenje. Ograni~enost najzna~ajnijeg
energetskog izvora, uz stalni privredni razvoj,
aktuelizira {tednju i neizostavno name}e potrebu
racionalnog kori{tenja energije.

^injenica jeste da su sve mineralne sirovine,
posebno one koje se rijetko pronalaze u prirodi,
ograni~ene i da se ne mogu nadomjestiti, ali...

[ta je alternativa? Pa zar dvadeseti vijek nije
vijek nafte? A mo`ete li zamisliti i dana{nji svijet
bez automobila, aviona i plastike? Odgovor je
zasigurno negativan. Bez informativne tehnologi-
je, svijet bi bio sporiji i vjerovatno skuplji, ali
kakav bi tek bio bez nafte? 

Kakav }e biti?
Amela Ke~o

(Nastavak u sljede}em broju)

Glasnik Privredne/Gospodarske komore Federacije Bosne i Hercegovine 19

ZANIMLJIVOSTI

...  i  kako sve kao i  sun~eva zraka ima svoj
po~etak i kraj...
Da li se zalihe nafte bli`e kraju? Da li se
najve}e svjetske bu{otine crpljenjem prazne
ili se obnavljaju? O ovim, kao i drugim pitanji-
ma, postoje razli~ita mi{ljenja, a ona ugla-
vnom zavise od toga sa kojeg se teoretskog
stanovi{ta posmatra nastanak nafte.

Da li ....

Crno zlato 
nestaje?




